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The Sagacious

The sagacious-سيال

1. The foundation of a sagacious person is his intellect, his magnanimity is his character and his religion
is his distinction.

1هبسح دينُه و،خُلْقُه تُهوءروم ،قْلُهع لُهأص ِسيْـ اَل.

2. The sagacious person is one whose today is better than his yesterday and [one who] keeps blame
away from himself [by not doing anything blameworthy].

2هنَفْس نع الذَم قَلعو،هسأم نراً مخَي هموكانَ ي نم ِسيْـ اَل.

3. The sagacious person is one who enlivens his virtues and kills off his vices by subduing his lust and
his vain desires.

3واههو تَهوشَه هعبِقَم لَهذائر وأمات ،لَهيا فَضائأح نم ِسيْـ اَل.

4. The sagacious person is one who is inattentive towards others while expecting much from [and
constantly judging] himself.

4ثيرِ التَّقاضك هنَفْسول رِهغَي نع لاكانَ غاف نم ِسيْـ اَل.

5. The sagacious person is one who controls the reins of his lustful desires.

5هتونانَ شَهلَكَ عم نم ِسيْـ اَل.
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6. The sagacious person is one who dons the garment of modesty and the armour of forbearance.

6لْمعَ الحرواد ،ياءالح بلْبتَج نم ِسيْـ اَل.

7. The most sagacious person of all is one who loathes this world, cuts off his hope and aspiration from
it, and turns his desire and expectation away from it.

7جاهرو هعنْها طَمع فروص ،ناهوم لَهنْها أمم وقَطَع ،نْياهد قَتم نياسِ مالأك سيـ أك.

8. Verily the sagacious people are those who have loathing for this world and lower their eyes from its
splendour; they turn their hearts away from it and yearn passionately for the everlasting abode.

.ـ إنَّ الأكياس هم الَّذين للدُّنْيا مقَتُوا، وأعينَهم عن زَهرتها أغْمضوا، وقُلُوبهم عنْها صرفُوا، وبِالدّارِ الباقية تَولَّهوا8

9. Verily the sagacious person is one who restrains his lustful desire and subdues his outburst in times of
anger by quelling it.

.ـ إنَّ اليِس من كانَ لشَهوته مانعاً، ولنَزوته عنْدَ الحفيظَة واقماً قامعا9ً

10. The sagacious person’s friend is truth and his enemy is falsehood.

10لالباط هدُووع قالح ديقُهص ِسيْـ اَل.

11. Only he is sagacious who seeks forgiveness when he does wrong and regrets when he commits a
sin.

11نَدِم وإذا أذْنَب ،تَغْفَرسا إذا أساء نم ِسيْا الـ إنَّم.

12. For the sagacious person there is admonition in everything.

.ـ للْيِسِ ف كل شَء إتّعاظ12ٌ

13. Sagacity is [in] fearing Allah, the Glorified, eschewing the forbidden and improving one’s Hereafter
[through good deeds].



.ـ اَلْيِس تَقْوى اله سبحانَه، وتَجنُّب المحارِم، وإصلاح المعاد13ِ

14. The most sagacious among you is the most pious among you.

14معرأو مسيـ أك.

15. The greatest sagacity is God-wariness.

.ـ اَكيس اليسِ التَّقْوى15

16. The determination and effort of the sagacious one is for the improvement of his Hereafter and for
acquiring more provisions [for it].

.ـ عزيمةُ اليِسِ وجِدُّه لإصلاح المعادِ، والاستثارِ من الزاد16ِ

17. The sagacious person is one who shortens his hopes.

17آمالَُه ُرقَص نم ِسيْـ اَل.

18. The sagacious person is one who knows himself and is sincere in his actions.

18مالَهأع وأخْلَص ،هنَفْس فرع نم ِسيْـ اَل.

19. It is a sufficient sagacity for a person to recognize his own flaws.

19هبعائم رِفعساً أنْ ييك ءربِالم فـ ك.

20. It is a sufficient sagacity for a person to remain moderate in his goals and reasonable in his quests.

20بِهطالم ف لمجوي ،آرِبِه م دَ فقْتَصساً أنْ ييك ءربِالم فـ ك.

21. It is a sufficient sagacity for a person to overcome his vain desire and possess intelligence.

21كَ النُّهلموى، وياله بغْلساً أنْ ييك ءربِالم فـ ك.



22. It is a sufficient sagacity for a person to discover his own flaws [instead of dwelling on the flaws of
others] and be moderate in what he seeks.

22بِهطالم دَ فقْتَصوي ،بِهعائم لع فقساً أنْ ييك ءربِالم فـ ك.
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